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Přespolní spekulanti 
skupují české dluhopisy

Zahraniční investoři luxují 
trh s bondy české vlády. 
V prvním čtvrtletí za ně 
utratili padesát miliard 
korun. Takový hlad po do-
mácím dluhu Česko ještě 
nezažilo. str. 3

Prezident Maduro 
bojuje o přežití
V živořící Venezuele sílí 
snaha odvolat prezidenta 
Nicoláse Madura a nástup-
ce Huga Cháveze očividně 
panikaří. Prodloužil stav 
nouze, slibuje konfiska-
ci odstavených továren 
a hrozí uvězněním jejich 
vedení. str. 8

Moskva získá přístup 
k účtům občanů v cizině
Pro Rusy bude už brzy 
těžší ukrývat majetek 
v daňových rájích. 
Rusko se připojilo 
k mezinárodní dohodě 
o automatické výměně 
daňových informací a ta 
již zaručuje finančním 
úřadům přístup k údajům 
o pohybu na zahraničních 
účtech občanů. str. 9
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manažeři  
na chatách
v posledních dvou letech  
se manažeři vrátili domů.  
Řada firem nabírá, říká 
headhunter Jan bubeník.

rozhovor

str. 10–11

Šifra mistra 
Leonarda
vědci hodlají rozluštit 
genetický kód slavného 
renesančního vynálezce 
leonarda da vinci.

věda

str. 13
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DUšan KütnER:

okamura se hlásí ke Karlu iv., 
neb zakázal muslimům usadit 
se v Čechách. To ale zakázal 
i pohanům. asi hodlá SpD 
vyhostit i miliony Čechů.

twitter.com/e15news nová „Blanka“
V Praze by mohl vzniknout další tunel. Správce železnice uvažuje, že 
by vlakové spojení z Masarykova nádraží na letiště vedlo dvěma tunely 
pod Střešovicemi. Zcela mimo stopu původní tratě. Taková varianta tu 
ještě nebyla. výhody má hned dvě: stavba sama ani její provoz by nijak 
nezatěžovaly okolí, a ještě by se zkrátila jízdní doba.   ByznyS / str. 4
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Aktivitami protimafiánského útvaru, který před týdnem zasahoval i v řadách 
protikorupční policie a celní správy, se bude zabývat sněmovní komise pro 
kontrolu Generální inspekce bezpečnostních sborů. „Je to velmi nestandardní 
jednání, které ignoruje zákon o inspekci,“ řekl šéf komise Václav Klučka 
(ČSSD). O tom, že ÚOOZ dlouhodobě překračuje své kompetence, je 
přesvědčena jeho kolegyně z opoziční ODS Jana Černochová. „Stává se 
spíše mocenským centrem než vyšetřovacím orgánem,“ prohlásila na adresu 
protimafiánského útvaru.

Útvar pro odhalování organizovaného  
zločinu je mocenské centrum, míní poslanci

Veřejný život kvete
Ministryně pro místní rozvoj Karla Šlechtová 
oficiálně navrhuje, aby areál Pražského hradu 
patřil do vlastnictví státu. Návrh ústavního 
zákona už rezort poslal do připomínkového 
řízení. Takže navrhuje zestátnění budov, které 
v areálu patří katolické církvi. Její vládní kole-
ga, lidovec Marian Jurečka, jí obratem vzkázal: 
„Blbost nelze pochopit, pouze politovat.“ My 
zase radíme, abyste se paní ministryni pokud 
možno vyhnuli. Jak říkal Jan Werich, nejhorší 
srážka v životě je ta s blbcem.

Vojtěch Filip se znovu stal předsedou KSČM 
a chce hledat nové voliče. Na levém břehu 
houstne provoz, náhončí tam posílají zelení 
i okamurovci, kteří jdou do voleb se Stranou 
práv občanů. Lovit chtějí i další partaje. Vlastně 
není divu. Lovných kusů tam přibývá.

O víkendu vyvrcholily oslavy 700. výročí 
narození Otce vlasti – českého krále a císaře 
římského Karla IV. Vyvrcholení zažili repre-
zentanti politického života, stejně jako další 
obskurní postavy veřejného života. Hlavně že je 
to za námi. Už bylo fakt překarlováno.

Hongkongské úřady nařídily přilepit k chod-
níkům dlažební kostky, aby předešly střetům 
policie s demonstranty. Podle deníku The Guar-
dian se tak autonomní čínské území připravuje 
na návštěvu třetího nejvyššího politického 
vůdce pevninské Číny Čang Te-ťianga.

Zápisník  
Jany Havligerové

Protagonisté dne

Miroslav singer

guvernér čnb

Peter Köhler

šéf leo expressu

nicolás Maduro

venezuelský prezident

Zahraniční spekulanti v očekávání 
konce intervencí skupují české 
státní bondy. Daní za jejich zájem je 
větší závislost země na zbytku světa.

str. 3

Vlaky a autobusy soukromého 
dopravce využilo v prvním čtvrtletí 
280 tisíc lidí, tedy o čtvrtinu více 
než ve stejném období loni. 

str. 5

V politicky i hospodářsky 
rozvrácené zemi sílí snaha o jeho 
odvolání. Reakcí panikařící hlavy 
státu je například vojenské cvičení.

str. 8

n Odvolat státního zá-
stupce je poměrně složi-
té. Snahu vrchní pražské 
žalobkyně může zvrátit 
Nejvyšší správní soud.

Pavel Otto
 

Po lednovém odchodu Jany 
Hercegové z čela Městského 
státního zastupitelství v Pra-
ze by měla rezignovat i její 
blízká spolupracovnice Dag-
mar Máchová. Přivítala by to 
vrchní pražská žalobkyně Lenka 
Bradáčová, která chce dokončit 
personální čistku v podřízeném 
státním zastupitelství. Spolu 
s Hercegovou skončily i dvě její 
náměstkyně.

Útvar pro odhalování orga-
nizovaného zločinu prověřuje 
dokumenty, které minulý týden 
zabavil v kanceláři Máchové. 
Cílem je vystupňovat na ni tlak 
a přimět ji k rezignaci, shodují 
se zdroje deníku E15. Kdyby se 
Bradáčová rozhodla podat ná-
vrh na odvolání Máchové, mohla 
by narazit na Nejvyšší správní 
soud.

Bradáčová tlačí 
žalobkyni k rezignaci

Před KoMisi. Aktivitami protimafiánského útvaru v poslední době se bude zabývat sněmovní komise pro 
kontrolu Generální inspekce bezpečnostních sborů, které šéfuje Václav Klučka (ČSSD, vpravo). Na snímku hovoří 
s ministrem vnitra Milanem Chovancem (ČSSD, vlevo). 
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Snahu Bradáčové zbavit se ne-
pohodlné žalobkyně podporuje 
podle dostupných informací 
i šéf Nejvyššího státního zastu-
pitelství Pavel Zeman. V médi-
ích se však vyjadřuje jen obecně. 
„V každém systému objevíte 
člověka, který páchá nepravosti. 
Důležité je, aby se s tím systém 
dokázal poprat,“ uvedl včera 
v České televizi.

Protimafiánský útvar se na 
Máchovou nezaměřil poprvé. 
Koncem roku 2012 monitoroval 
její schůzky s tehdejším soud-
cem Ondřejem Havlínem, který 
byl letos pravomocně odsouzen 
za korupci a ovlivňování přípa-
dů. Kromě toho ÚOOZ údajně 

umístil odposlouchávací zaříze-
ní do bytu přítele Máchové.

Žalobkyně čelila kritice za 
dozorování kauzy Opencard. 
Sněmovní vyšetřovací komise 
na ni kvůli pochybením podala 
trestní oznámení. „Řízení pří-
běhu Opencard a možných trest-
ních souvislostí už nedozoruje 
Městské státní zastupitelství 
v Praze, ale Krajské státní zastu-
pitelství v Hradci Králové, a to 
z toho důvodu, že městská stát-
ní zástupkyně je v této trestní 
věci podjatá,“ uvedla na začátku 
roku Bradáčová.

Máchová v posledních dnech 
na dotazy novinářů neodpovídá. 
Údajně čerpá dovolenou.



n Zahraniční investo-
ři luxují trh s bondy 
české vlády. V prvním 
čtvrtletí za ně utra-
tili padesát miliard 
korun. Takový hlad po 
domácím dluhu Česko 
ještě nezažilo. 

Jaroslav Bukovský

V portfoliích fondů za hra-
nicemi země podle statistik 
ministerstva financí leží 
čtvrtina všech dluhopisů 
vydaných českou vládou. 
Odpovídá to sumě na prahu 
350 miliard korun. Odborníci 
soudí, že sázky spekulantů 
na dohledné posílení koruny 
vrcholí.

„Zahraniční investoři 
v situaci, kdy očekávají, že po 
skončení režimu intervencí 

koruna posílí, kupují české 
dluhopisy. Nominální výnos 
je sice velmi nízký, může 
však být vyvážen ziskem 
kurzovým, pokud koruna 
po opuštění inter-
venčního režimu 
skutečně posílí,“ 
uvedl analytik 
Consequ Mar-
tin Lobotka. 
ČNB chce 
zatím udržet 
kurz eura na 
27 korunách 
zhruba do 
poloviny příštího 
roku. Přespolní spe-
kulanti letos zároveň tvoří 
rozhodující část poptávky po 
českých papírech. Tři čtvr-
tiny letos vydaných bondů 
totiž ministerstvo financí 
prodalo na zahraniční účty. 

Fronta zvenčí na domácí 
bondy se odráží také v inter-
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Čtvrtinu 
státních dluhopisů 

vlastní zahraniční fondy. 
Odpovídá to zhruba

350
miliardám  

korun.

Přespolní spekulanti 
skupují české dluhopisy

vencích centrální banky. Ob-
rovský objem eur, který přes-
polní hráči v Česku směňují 
na koruny, vytváří silný tlak 
na posílení domácí měny. 

Pro Českou národní 
banku to znamená 

nutnost bránit 
levnou korunu. 

„V prvních 
třech mě-
sících roku 
musela ČNB 
v rámci inter-

vencí prodat  
75 miliard 

korun. Spojitost 
s padesátimiliardo-

vým nárůstem držby bon-
dů zahraničními investory je 
nasnadě,“ uvedl hlavní eko-
nom Deloitte David Marek. 

Zatím nejsilnějším měsí-
cem z hlediska emisí byl le-
den, kdy stát vydal s rekord-
ně nízkými úroky dluhopisy 
za 66 miliard korun. ČNB 
zároveň ve stejném měsíci 
rekordně intervenovala, 
za eura utratila 58 miliard 
korun. Stát letos plánuje 
v souladu se svou strategií 
financování a řízení státního 
dluhu vydat bondy při-
nejmenším za 150 miliard. 
Daní za zájem zahraničních 
spekulantů je podstatně vět-
ší závislost Česka na zbytku 
světa. „Citlivost českého dlu-
hopisového trhu na globální 
finanční a tržní vývoj roste,“ 
připomněl Lobotka.

Podíl státních bondů v držení zahraničních investorů

Pramen ministerstvo financí

2011 2012 2013 2014 2015 2016 (březen)

167 157
193 197

294
347   podíl (v procentech)    podíl (v mld. korun)

11,7
9,84

11,99
14,49

21,2

24,7

n Se zaplněním 
volných míst v ne-
mocnicích by mohly 
pomoci mladé lékařky 
na rodičovské dovole-
né. Pokud by k tomu 
dostaly podmínky.

Adéla Čabanová

Novela pravidel vzdělá-
vání lékařů, kterou právě 
projednávají poslanci, má 
zjednodušit cestu mladých 
absolventů k plné lékařské 

kvalifikaci. U žen lékařek ji 
ale naopak může výrazně 
zkomplikovat. Alespoň podle 
tří z nich, které se proti návr-
hu ozvaly. 

„Novela obsahuje řadu 
opatření, která lékařkám 
velmi ztíží skloubení kariéry 
s jejich mateřskou rolí,“ 
uvedla Dagmar Štafová ze 
sdružení Mladí lékaři. „Na 
jednáních o novele se podí-
leli téměř výhradně muži. Ti 
zřejmě ve vášnivé a nepře-
hledné debatě úplně zapo-
mněli na dopad navržených 
změn na ženskou, nyní již 

většinovou část lékařského 
stavu,“ zdůraznila. Štafová 
spolu se dvěma kolegyněmi 
publikovala v týdeníku Medi-
cal Tribune článek, ve kte-
rém upozorňují na chystané 
ztížení praxe během rodičov-
ské dovolené. 

Ministerstvo zdravotnictví 
to odmítá. „Návrh byl formu-
lován právě tak, aby ulehčil 
ženám lékařkám,“ uvedl Jan 
Štoll z ministerstva zdra-
votnictví. Novela například 
o rok prodlužuje dobu, po 
kterou může lékař přerušit 
povolání, aniž by musel na 

doškolení. „Tím jsou zvýhod-
něny předně lékařky čerpa-
jící rodičovskou dovolenou,“ 
vysvětluje Štoll. 

V mladé generaci lékařky 
výrazně převažují nad lékaři 
a pro nemocnice, které trpí 
nedostatkem personálu, je 
tedy velmi důležité, aby měly 
dobré podmínky. Problém 
spočívá v tom, že lékaři či 
lékařky nemohou hned po 
studiu pracovat samostat-
ně. Musí splnit podmínky 
specializačního vzdělávání. 
Do této praxe by se však 
nově nepočítala jakákoli stáž 

v rozsahu menším než půl 
pracovního úvazku. Právě 
formou kratších úvazků, na-
příklad po dva dny v týdnu, 
však lékařky často absolvují 
povinné stáže ještě při rodi-
čovské.

Autoři zákona chtěli 
stanovením minimálního 
rozsahu úvazku zajistit kva-
litu a intenzitu praxe. Návrh 
ještě mohou měnit poslanci. 
„Myslím, že tento problém 
bude stát za otevření disku-
ze a pozměňovací návrh,“ je 
přesvědčen poslanec TOP 09 
Leoš Heger. 

lékařky: novela vzdělávání nás opomíjí

Ministr Kultury Daniel Herman jako vůbec první člen 
české vlády vystoupil včera na sudetoněmeckém sjezdu. Na 
67. výročním setkání v Norimberku oslovil sudetské Němce 
„milí krajané“, za což ho zhruba tři tisíce shromážděných 
odměnily hlasitým potleskem.  Více e15.cz

Milí KrAjANé
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Mládek: Změna v Číně 
ohrozí místa v Česku 
Změna statusu Číny na 
tržní ekonomiku by zna-
menala ohrožení čtyř až 
pěti tisíc pracovních míst 
v českém ocelářství a kera-
mickém průmyslu, uvedl 
včera v České televizi mi-
nistr průmyslu a obchodu 
Jan Mládek (ČSSD). 

Šéf komunistů  
Filip obhájil funkci 
Vojtěch Filip po jedenácti 
letech vedení KSČM získal 
další čtyřletý mandát. 
Uspěl navzdory tomu, že 
podle části delegátů není 
KSČM viditelná, málo se 
vyhraňuje proti antikomu-
nistům a vede smířlivou 
politiku. /čtk/  Více e15.cz

Krátce

http://zpravy.e15.cz/zahranicni/udalosti/herman-je-na-sudetonemeckem-sjezdu-historicky-moment-rekl-posselt-1295444
http://zpravy.e15.cz/domaci/politika/filip-obhajil-kreslo-sefa-komunistu-na-sjezdu-ale-celil-kritice-1295398
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 Musíme počkat na 
územní rozhodnutí. 
Dle optimistického 
odhadu by se se 
stavbou mohlo začít 
nejdříve za čtyři roky.

Správa železnic oficiálně počítá se čtyřmi variantami: dvě vedou 
v původní stopě dnešní trati a dvě jsou z většiny mimo. První je 
povrchová a spočívá pouze v přidání druhé koleje a výstavbě 
kratičkého tunelu u Proboštského dvora. Druhá varianta vede 
původní stopou, ovšem počítá s dvojkolejnými hloubenými tunely. 
Třetí varianta má název Ořechovka a počítá s dvojkolejným tunelem 
ve stávající stopě hloubeným a mimo ni raženým. Nejnověji na 
seznamu začala figurovat varianta Střešovice, která se nejvíce 
odchyluje od stávajícího vedení tratě, v celém úseku vede v nové 
stopě dvěma raženými jednokolejnými tunely.

Varianty úseku  
Dejvice–Veleslavín

n Praha se po dokon-
čení tunelu Blanka 
a metra do Motola 
možná dočká dalšího 
velkého tunelování. 
To by se týkalo vlako-
vého spojení z Ma-
sarykova nádraží na 
letiště. 

Jan Šindelář

Správa železniční doprav-
ní cesty začala v plánech 
na spojení centra Prahy 
a ruzyňského letiště nově 
zvažovat tunelovou varian-
tu, se kterou nepočítá žádná 
dosavadní studie. V nejdis-
kutovanějším úseku mezi 
Dejvicemi a Veleslavínem 
by podle této možnosti 
vznikly dva ražené jedno-
kolejné tunely zcela mimo 
stopu původní tratě. 

Varianta dostala podle 
umístění pracovní název 
Střešovice a zdá se, že v ní 
železničáři našli zalíbení. 
Pokud by po ní nakonec 
sáhli, příprava projektu by 
začala v podstatě od nuly. 
Tunely by měřily necelé tři 
kilometry. „Varianta Střešo-
vice je zřejmě nejšetrnější 
z hlediska dopadů na celé 
území, a to jak po uvedení 

nová idea: na letiště dvěma 
tunely pod střešovicemi

stečinský: Trať může nahradit cyklostezka
Odpor Prahy 6 proti povr-
chové variantě je pochopi-
telný, říká náměstek ředi-
tele stavební správy západ 
SŽDC Bohuslav Stečinský. 

  Neznamenala by volba 
varianty Střešovice úplně 
nový začátek přípravy 
a tím oddálení začátku 
stavby na neurčito? 
Zdánlivě ano, ale podívejme 
se, jak dlouho už se stavba 
připravuje a co nám brání 
v jejím zahájení: neshod-
neme se na tom, jak má 
vypadat úsek mezi Dejvice-
mi a Veleslavínem. Je třeba 

zvážit výhody a nevýhody 
všech variant a finální roz-
hodování zúžit na otázku 
územní průchodnosti, tedy 
společného konsenzu, a po-
tom pochopitelně i ekono-
mické efektivity.  

 Jak si stojí jednotlivé 
varianty finančně?
Nejnižší investiční náklady 
má pochopitelně varian-
ta povrchová, ta ovšem 
vzbudila odpor obyvatel 
i politické reprezentace 
v Praze 6. Všechny ostatní 
varianty jsou kvůli nároč-
nějším tunelovým řešením 
minimálně o tři miliardy 
dražší. (Ministerstvo do-
pravy v polovině loňského 
roku uvádělo náklady na 
celou trať 20 miliard korun 
s výhradou, že úsek Dejvi-
ce–Veleslavín není vyřešen, 
pozn. aut.)

  Proč se tedy neřeší jen 
nejlevnější varianta?
Právě kvůli zmíněnému od-
mítnutí ze strany Prahy 6. 
S ohledem na některé úseky 
trati bezprostředně prochá-
zející zástavbou je to pocho-
pitelné a to říkám i s vědo-
mím toho, že jsem po jistou 
dobu považoval povrchovou 
variantu za realizovatelnou. 
Povrchová varianta by si 
například pravděpodobně 
vynutila výstavbu vysokých 
protihlukových stěn, což by 
právě v tomto území nebyl 
zrovna městotvorný prvek. 
Oproti tomu podzemní 

varianty umožňují využít 
stávající stopu alternativ-
ním způsobem, například 
jako cyklostezku.

 Kdy se tedy začne se 
stavbou?
To je otázka vhodná pro 
křišťálovou kouli, proto-
že v tuto chvíli není stále 
zřejmé, kterou variantu 
budeme rozpracovávat. 
Budeme moudřejší, až obdr-
žíme územní rozhodnutí na 
tento úsek a i k tomu je ještě 
velmi dlouhá doba. Dle opti-
mistického odhadu to bude 
nejdříve za čtyři roky. /sin/

do provozu, tak především 
po dobu výstavby. Tato va-
rianta oproti ostatním také 
umožňuje zkrátit jízdní 
doby v tomto úseku, což má 
pozitivní dopad na celkové 
ekonomické hodnocení,“ 
sdělil deníku E15 Bohuslav 
Stečinský, který přípravu 
spojení na letiště na SŽDC 
řídí. Jako příklad uvádí prá-
vě ražbu metra do Motola, 
která život na povrchu nijak 
zásadně neovlivnila.

Stečinský ovšem zá-
roveň přiznává, že nová 
varianta by vyžadovala 
další prověřování a pře-
devším úpravu územního 
plánu. Zásadám územ-
ního rozvoje naopak 
odpovídá nejrozpraco-
vanější varianta, která 
počítá s tratí v původní 
stopě, ovšem v hloubeném 
dvojkolejném tunelu. Tato 
varianta má dokonce – byť 
zastaralou – dokumentaci 
vlivu na přírodu (EIA). 
„Oproti ostatním pod-
zemním variantám ovšem 
představuje největší zátěž 
pro okolí po dobu výstav-
by, právě kvůli zmíněným 
hloubeným tunelům,“ 
doplnil Stečinský.

O dalším postupu bude 
v nejbližších dnech roz-
hodovat Centrální komise 
ministerstva dopravy, 
která musí schválit každý 
dopravní projekt. Vyjádře-
ní ministerstva se deníku 
E15 do uzávěrky nepodaři-
lo získat. 

VýhoDy ražení. 
Spojení dejvického nádraží 
(vpravo dole) s Veleslaví-
nem raženými tunely pod 
Střešovicemi (horní část 
snímku) by mělo pozitiva 
v omezeném dopadu na 
život v okolí.
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n Společnost přidá od 
prvního června nové 
noční vlaky na trať 
mezi Prahou a Ostra-
vou.

Soukromému dopravci Leo 
Express se letos v prvním 
čtvrtletí daří držet rostoucí 
trend z loňského roku. 
Vlaky a autobusy 
společnosti vy-
užilo v prvním 
čtvrtletí  
280 tisíc lidí, 
což je o čtvr-
tinu více než 
ve stejném 
období loni. 

Největší 
nárůst zazname-
nalo kombinované 
spojení Praha–Krakov, 
kde poptávka meziročně 
stoupla o 75 procent. Samot-
né vlakové linky si připsaly 
pětinový přírůstek pasa-
žérů. „Hlavním přínosem 
jsou nové vlakové spoje na 
Slovensko, výrazný růst jsme 
zaznamenali od spuštění 
druhého páru spojů v úno-
ru,“ uvedla mluvčí firmy 
Petra Valentová. Firma posí-
lá vlaky z Prahy do Prešova 
a Košic, odkud pokračují 
autobusy na Zakarpatskou 
Ukrajinu. 

Vlakových linek se týká 
chystané výrazné zahuš-
tění jízdního řádu – a tím 
i konkurenčního prostředí – 
mezi Prahou a Ostravou. Leo 
Express bude od 1. června 
vypravovat navíc jeden 
večerní pár vlaků. Z Ostravy 
bude spoj vyjíždět denně pět 
minut před osmou, do Prahy 
dorazí půl hodiny před půl-

nocí. Půjde o poslední 
přímý spoj v tomto 

směru. Opačným 
směrem vyjede 

nový spoj 
z Prahy ve 
20.52 hodin. 
Jízdenky jsou 
již v prodeji. 

„Současně 
s večerními spo-

ji zavedeme pi-
lotně novou službu, 

a to odvoz cestujících 
z nádraží až domů zdarma,“ 
doplnila Valentová. Odvoz 
bude ale zatím dostupný jen 
v Praze a Ostravě a bude se 
týkat pouze cestujících dvou 
vyšších tříd. 

Leo Express rovněž výraz-
ně mění tarify. Zrušil napří-
klad pětinovou zákaznickou 
slevu, místo toho zavedl 
stejnou slevu na zpáteční 
jízdenku a snížené jízdné pro 
skupiny. Po vzoru leteckých 
společností mohou rovněž 
cestující nově sbírat míle. /sin/
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Daniel Novák

Internetový investor Tomáš 
Čupr se ve svém největším 
projektu Rohlik.cz rozhodl 
přesunout podíl do jiné 
firmy. Dosud svých 42 pro-
cent držel přes společnost 
Bizthusiasm registrovanou 
v Nizozemsku. Nově jeden 
z „otců zakladatelů“ on-line 
obchodu s potravinami kon-
troluje podíl přes tuzemskou 
společnost Rohlik.cz in-
vestment, jejímž je jediným 
akcionářem. 

„Rohlík je česká firma 
a Tomáš Čupr chtěl pro svou 

investiční společnost českou 
jurisdikci, proto ‚přesun‘ 
z Nizozemska do Česka. 
Bizthusiasm bude svoje 
aktivity postupně utlumo-
vat,“ uvedla mluvčí e-shopu 
Michala Gregorová. Čupr 

přes nizozemský vehikl drží 
ještě podíl ve společnosti 
Slevomat.cz.

Obchod Rohlik.cz zažil 
také mírnou úpravu vlast-
nických podílů. Na úkor 
ostatních majitelů mírně 
posílil na 1,6 procenta svůj 
soukromý podíl investor 
Radek Švec. Ten se přitom 
samostatně objevil v Roh-
líku letos v únoru. Švec je 
rovněž jedním z partnerů 
investiční skupiny Enern. 
Ta má v Rohlíku 42 procent. 
Mezi její partnery patří 
od loňska rovněž Čupr. 
 Více e15.cz

O čtvrtinu, na 

280  
tisíc,

stoupl firmě počet 
přepravených.

Růst útrat Číňanů  
v Česku ustal 
Nárůst útrat čínských tu-
ristů v českých obchodech 
se v prvním čtvrtletí téměř 
zastavil. Na začátku letoš-
ního roku čínské nákupy 
vzrostly meziročně jen o tři 
procenta, loni vyskočily 
o 104 procent. Ze zahranič-
ních turistů ze zemí mimo 
EU utráceli v tuzemských 
obchodech nejvíc Rusové.  
 

Stavební spořitelny 
půjčily více než loni
Tuzemské stavební spoři-
telny poskytly letos do kon-
ce dubna úvěry za téměř  
15 miliard korun, což je me-
ziročně o 13,5 procenta více. 
Spořitelny uzavřely zhruba 

188 tisíc nových smluv, 
meziročně o šest procent 
méně. Vyplývá to z údajů 
všech pěti tuzemských 
spořitelen. Za celý loňský 
rok stavební spořitelny po-
skytly úvěry za 49 miliard 
korun, což byl meziroční 
růst o 22 procent. Nových 
smluv uzavřely o čtvrtinu 
méně, necelých 459 tisíc. 

Začíná svolávání  
dieselů Volkswagenu
Volkswagen začne dnes 
v Česku do servisů svolá-
vat první vozy s motory 
schopnými obcházet ho-
mologační emisní měření. 
V první vlně půjde o modely 
Volkswagen Amarok a Golf, 
Audi A4, A5 a Q5, a Seat 
Exeo s motory 2,0 TDI. /čtk/

Krátce

Státnímu podniku Lesy 
České republiky v letošním 
prvním čtvrtletí klesl hrubý 
zisk meziročně o 35 procent 
na 1,6 miliardy korun. Ve 
stejném období loňského 
roku podnik vykázal hrubý 
zisk 2,47 miliardy korun. 
O průběžném výsledku hos-
podaření podnik informo-
val na webu. Vedení firmy 
bude výsledek komentovat 

na dnešní tiskové konfe-
renci.

Tržby Lesů za vlastní 
výrobky a služby za leden až 
březen dosáhly 2,6 miliar-
dy korun po 3,44 miliardy 
v prvním čtvrtletí loni. Těž-
ba dřeva do konce letošního 
března činila 1,76 milionu 
metrů krychlových.

Lesy ČR loni podle neau-
ditovaných výsledků vyká-

zaly pokles hrubého zisku 
o 18 procent na 6,49 mili-
ardy korun. Pokles podnik 
přičetl změně stavu rezerv. 
Těžba loni meziročně klesla 
o 3,4 procenta na 7,7 mi-
lionu metrů krychlových. 
Letos firma předpokládá, že 
by měla státu ze svých zisků 
odvést 5,6 miliardy korun. 
Loni odvod státu činil  
8,22 miliardy korun. /čtk/ 

Čupr tlumí aktivity 
nizozemské firmy 

Lesy Čr vydělaly méně

FanTasTická krajina, malba Jana Zrzavého, která byla dlouho v soukromé sbírce a nebyla 
vystavována, se na aukci v Praze prodala za vyvolávací cenu 12 milionů korun. Jde o nejvyšší 
sumu vydanou v tuzemsku za Zrzavého dílo. Dražbu pořádala společnost Starožitnosti-Galerie 
Ustar. 

rekorDní ZrZaVý
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Leo expressu vzrostl 
počet cestujících
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stal se na 3,6 mi-
lionu barelů 
vytěžených za 
den. Ještě rych-
leji v dubnu 
narostl vývoz 
z donedávna 
sankciované 
ekonomiky. 
Islámská re-
publika v dubnu 
vyvezla dva miliony 
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n Mezinárodní energetická agentura růst cen 
ropy nepředpokládá. Nejprve se musí vypro-
dat přeplněné zásobníky.

ropy na trhu letos ubude
Na

200 tisíc
barelů má ve druhém 

pololetí klesnout  
denní přebytek ropy  

na trzích.

Zlatá jízda 
nekončí
Několik let trvající sestupný 
trend na zlatě se zastavil 
těsně nad hranicí tisíc 
dolarů za troyskou unci, 
přičemž trojciferná cena 
zlata byla na trhu k vidění 
naposledy v září roku 2009. 
Ještě na přelomu roku by 
si málokdo pomyslel, že za 
necelých pět měsíců bude 
cena drahého kovu o té-
měř 30 procent výše. Pod 
tento snový vstup do nového 
roku (nejlepší za 30 let) se 
podepsali jak spekulanti, 
tak zvýšená poptávka po 
fyzické komoditě zejména ze 
strany asijských ekonomik. 
Zlatu pomohl také opatrný 
postoj Fedu. Máme za sebou 
téměř půlku roku a žádného 
zvýšení sazeb za oceánem 
jsme se nedočkali. První 

a dosud poslední úrokový 
hike proběhl v prosinci. Mno-
hem více při zemi se drží 
britská monetární autorita, 
která na sazby ještě nesáhla 
a svůj výhled ještě zhorši-
la. Stále nízké sazby, které 
Fed a BoE drží z důvodu 
nepřesvědčivých makrodat, 
zlatu svědčí. Do hry vstupuje 
také americký dolar, jehož 
hodnota se zlatem tradičně 
ukázkově diverguje. Zlatu se 
jednoduše podařilo dostat ze 
sevření a prolomit klesající 
trend. Jestli se dočkáme 
dlouhodobějšího oživení, 
je však otázka. Do ceny 
drahého kovu umí promluvit 
geopolitika. Evropa je stále 
v kleštích nulové inflace 
a migrační krize, do sklá-
dačky přidejme listopadové 
volby v USA a nepřehlednou 
situaci na Blízkém východě. 
Ve vzduchu se vznáší také 
červnové referendum ve 
Velké Británii, hlasování 
o brexitu tak může být první 
velkou ranou, kterou zlato 
letos inkasuje.

Autor je specialistou  
Patria Forexu

Z parketu

Martin Novotný

Prodej aut je jako před krizí

Prodej osobních aut v EU 
v dubnu stoupl o 9,1 procenta 
na 1,273 milionu vozů. Odbyt 
se tak dostal na nejvyšší 
úroveň od dubna 2008, kdy 
odvětví zahájilo pád do krize.

Polsko a Saúdská Arábie 
si pohoršily u Moody’s
Ratingová agentura Moody’s 
Investors Service zhoršila 
výhled úvěrového ratin-
gu Polska na stupni A2 ze 
stabilního na negativní. 

Zdůvodnila to politikou 
vlády, která počítá s většími 
výdaji a ohrožuje stabilitu 
veřejných financí. Agentura 
rovněž zhoršila hodnocení 
úvěrové spolehlivosti Saúd-
ské Arábie o jeden stupeň na 
úroveň A1. /čtk/ více e15.cz

Krátce

Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,347

Čína 1 3,652

Dánsko 1 3,632

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,601

Japonsko 100 21,867

Kanada 1 18,481

Maďarsko 100 8,574

Norsko 1 2,914

Polsko 1 6,151

Rusko 100 36,485

Švédsko 1 2,896

Švýcarsko 1 24,509

Turecko 1 8,030

USA 1 23,810

Velká Británie 1 34,305

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 13. 5. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 57,00 -1,55

ČEZ 440,00 1,17

Erste Bank 629,20 -0,91

Fortuna 85,00 2,04

Kofola 424,90 -0,45

KB 940,00 -0,31

Moneta 74,75 0,20

O2 CR 234,50 -0,64

Pegas 792,50 0,00

Philip Mor. ČR 12 672,00 1,77

PLG 205,20 0,00

TMR 640,00 0,00

Unipetrol 177,00 1,09

VIG 506,10 1,02

Celkový objem (v tisících korun) 407 016,26

Akcie na pražské burze 13. 5. 2016 
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barelů denně, oproti 
březnu to bylo 

o 600 tisíc bare-
lů více. Nejvíce 
vývozu míří do 
Číny, která od 
Íránců každý 
den odebí-

rá 800 tisíc 
barelů. 
Nárůst těžby 

v Íránu letos vy-

rovnají nečekané výpadky 
těžby v Kanadě či Nigérii. 
Alespoň podle nové prognó-
zy IEA. V prvním pololetí by 
měl denní přebytek ropy na 
trzích dosahovat 1,3 milionu 
barelů, ve druhé polovině 
roku by měl klesnout na  
200 tisíc barelů. „Růst cen 
bude ale limitován kvůli vý-
prodeji přeplněných skladů, 
což bude trhu dominovat až 
do dob, než se docílí normál-
ních úrovní ropných zásob,“ 
uvedla agentura. Ceny ropy 
od minima pod 30 dolary za 
barel již posílily o více než 
polovinu na 47 dolarů. 

„Jakékoli další změny naší 
prognózy pro letošek budou 
spíše směrem nahoru. Po-
ptávka po benzinu silně ros-
te na téměř všech klíčových 
trzích,“ uvedla agentura. 

Horší vyhlídky mají ale 
země mimo skupinu OPEC. 
Jejich produkce má letos 
klesnout o 800 tisíc barelů 
denně. OPEC se je již téměř 
dva roky snaží vyřadit ze 
hry levnou ropou. Náklady 
některých projektů těžby 
z břidlic v Severní Americe 
dosahovaly 70 dolarů za ba-
rel. Ceny pod 40 dolarů pro 
ně byly likvidační.

Zdeněk Pečený

Těžba ropy v Íránu roste 
obrovským tempem. Země 
již těží větší objem než před 
zpřísněním západních sank-
cí v roce 2011. Podle Meziná-

rodní energetické agentury 
(IEA) však navzdory tomu 
letos ve druhém pololetí 
poklesne nadbytek ropy na 
světových trzích. 

V dubnu Írán zvýšil denní 
těžbu o 300 tisíc barelů a do- 

Vývoj ceny ropy Brent 
(dolar/barel)

Pramen reuters
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47,83

66,81

Íránu navzdory. Teherán již na trh chrlí více ropy než před embargem. Přesto se letos převis 
nabídky sníží kvůli výpadkům v jiných oblastech těžby. 
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n Washington varuje, 
že Venezuele hrozí 
naprostý hospodářský 
a politický rozvrat. 

Karolína Flaszová

V živořící Venezuele sílí 
snaha o odvolání prezidenta 
Nicoláse Madura a nástupce 
Huga Cháveze očividně pani-
kaří. Prodloužil stav nouze, 
slibuje konfiskaci odstave-
ných továren a hrozí uvězně-
ním jejich vedení. „Musíme 
přijmout veškerá opatření 
k obnovení výrobní produk-
ce, paralyzované buržoazií,“ 
prohlásil v sobotu.

Příští víkend by se v zemi 
mělo uskutečnit vojenské 
cvičení, namířené proti 
nespecifikovaným zahranič-
ním hrozbám.

Nedostatek takřka všeho
Ekonomika Venezuely se 
dostala do kritického bodu. 
Dlouhodobě neřešené 
problémy ještě prohloubil 
pokles cen ropy. V zemi 
chybí stále více základních 
životních potřeb, od jídla 
po léky, inflace loni dosáhla 
180 procent. Pracovní týden 
ve státní správě byl kon-
cem dubna kvůli úsporám 
energie zkrácen na dva dny 
a prezident Venezuelanky 
dokonce vyzval, aby nepo- 
užívaly fény na vlasy.

Za těchto okolností se pro-
ti němu obracejí i dosavadní 
stoupenci. Odchod bývalého 
řidiče autobusů si aktuálně 
přeje téměř 70 procent lidí. 
Demonstrace proti zdržo-

vání referenda o odvolání 
Madura se uplynulý týden 
zvrhla v násilí, protestující 
házeli kameny a policie proti 
nim nasadila slzný plyn.

Vedení země si otevřeně 
troufají kritizovat i před-
stavitelé byznysu. Aktuální 
Madurova pohrůžka přišla 
poté, co přední potravi-
nářská firma Polar Group 
obvinila vládu ze špatného 
řízení, kvůli němuž už není 
schopná dovážet ječmen. 
Musela tak zastavit výrobu 
piva, které tvořilo 80 procent 
domácí spotřeby.

PrezideNtské vládNutí 
Na hraNici ústavNosti
Poté, co koncem minulého 
roku ztratil většinu v parla-
mentu, pokouší se Maduro 

zachovat si moc jinými 
prostředky. V pátek prodlou-
žil a rozšířil stav nouze, jenž 
podle něj umožní stát stabili-
zovat a odvrátit domácí i za-
hraniční hrozby. Naznačil, že 
výjimečná opatření budou 
fungovat až do roku 2017.

Opozice se mu v tomto 
stylu vládnutí snaží zabrá-
nit. „Mluvíme o zoufalém 
prezidentovi, který se posu-
nul na hranici zákonnosti 
a ústavnosti,“ uvedl o víken-
du opoziční lídr Jesús Tor-
realba. V tuto chvíli ale není 
jisté, zda se kritikům vedení 
podaří referendum prosadit 
do 10. ledna příštího roku. 
V případě jeho úspěchu by to 
znamenalo nové prezident-
ské volby.

kolaPs Na dohled
Spojené státy v sobotu varo-
valy, že Venezuela je na pra-
hu ekonomického a politic-
kého kolapsu. „Můžete slyšet 
praskání ledu. Víte, že krize 
přichází,“ citovala agentura 
Reuters jednoho z představi-
telů země. Ve Washingtonu 
nevylučují ani scénář, že se 
socialisté prezidenta raději 
sami zbaví.

Maduro přitom tvrdí, 
že Američané v jeho vlasti 
aktivizují fašistickou pravici, 
kterou povzbudil brazilský 
puč proti dočasně odvolané 
prezidentce Dilmě Roussef-
fové. 

Maduro bojuje 
o své přežití

Odchod
prezidenta z funkce 
si dnes přeje téměř

70%
Venezuelanů.

první krok je referenduM. Šéf venezuelského parlamentu Henry Ramos Allup (v bílé košili) 
na sobotním shromáždění v Caracasu vyzýval k podpoře referenda o dalším osudu hlavy státu.
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Jan Pavec

Polští poslanci projednávají 
vládní návrh zákona, podle 
něhož se veřejnoprávní 
média stanou národní-
mi. Jejich obsah by podle 
návrhu měl „kultivovat 
národní tradici a vlaste-
necké hodnoty“. Právě 
velký tlak jednobarevného 
kabinetu konzervativní 
strany Právy a spravedlnost 
určila organizace Reportéři 
bez hranic za hlavní důvod, 
proč se Polsko v Indexu 
mediální svobody propadlo 
o 29 pozic, nejvíce ze všech 
zemí světa.

„Právo a spravedlnost 
zdevastovalo veřejnoprávní 
média. Stal se z nich nástroj 
nestoudné vládní propa-
gandy,“ tvrdí Polská spo-
lečnost novinářů sdružující 
propuštěné pracovníky 
těchto médií. „Veřejnopráv-
ní TVP je plná jazyku pro-
pagandy jako za nejhorších 
časů komunistické vlády,“ 
řekl listu Telegraph známý 
polský novinář Seweryn 
Blumzstajn, který působil 
už v polském samizdatu 
sedmdesátých let.

„Převládající praktiky 
jsou zahanbující. Bohu-
žel je tohle naše politická 
kultura,“ myslí si profesor 

mediálních studií Tomasz 
Gackowski. „Je to situace, 
která se neustále opakuje,“ 
dodává akademik. „Před-
stavitelé současné vlády 
pracovníky z veřejnopráv-
ních médií odstranili za 
drastických okolností,“ říká 
bývalý šéf tiskové agentury 
PAP Krzysztof Czabanski, 
který je nyní náměstkem 
ministra kultury.

Právo a spravedlnost už 
zasahuje i do soukromé 
sféry a chce také omezit za-
hraniční vlastnictví médií 
ze současných tří čtvrtin na 
jednu. Konkrétní způsob, 
jak toho dosáhnout, vládní 
strana zatím nepředstavila. 
Soukromá média ovšem už 
změnu pociťují. Proopozič-
ní média Gazeta Wyborcza, 
Newsweek a Polityka byla 
zakázána ve státních úřa-
dech, jejich náklad se snížil 
o deset tisíc. Státní podniky 
navíc v těchto médiích 
ukončují reklamní smlouvy. 
Například státní pojišťov-
na PZU v únoru vyměnila 
inzerci v deníku Gazeta 
Wyborcza s prodaným ná-
kladem 190 tisíc za Gazetu 
Polska, jíž se prodává tak 
21 tisíc výtisků denně. Je 
však silně provládní a vede 
ji bratranec Jarosława Kac-
zynského.  více e15.cz

polská vláda ubírá 
oponentům kyslík

http://zpravy.e15.cz/zahranicni/politika/s-nami-nebo-proti-nam-polska-vlada-vytahla-proti-medialnim-oponentum-1295299
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n Pro Rusy by už brzy 
mělo být těžší své ma-
jetky ukrývat v daňo-
vých rájích.

Jan Vávra

Rusko se připojilo k meziná-
rodní dohodě o automatické 
výměně daňových informací, 
jež zaručuje finančním úřa-
dům přístup k údajům o po-
hybu na zahraničních účtech 
občanů. „Ubude tak prostor 
pro daňové podvody,“ slibuje 
si šéf federálního daňového 
úřadu Michajl Mišustin.

Od roku 2018, kdy smlou-
va nabude účinnosti, už 
nebudou muset ruští berní 
úředníci žádat o přístup 
k citlivým údajům cizí juris-
dikce. „Informace by se měly 
týkat bankovních transakcí 
našich rezidentů, stejně jako 
podrobností o založení či 
rušení bankovních i jiných 
účtů,“ uvedl ruský ministr 
financí Anton Siluanov. 

Dohodu podepsalo na osm 
desítek zemí, včetně těch 
s pověstí daňových rájů, 
jako jsou Panama, Britské 
Panenské ostrovy a Belize. 
Mezi ruskými občany tvoří 
ale nejpopulárnější „daňo-
vou“ destinaci Kypr, kde 
založili přes 8300 krycích 
firem. V současnosti Moskva 

spoléhá na jejich dobrou vůli 
a ochotu ohlásit své dosud 
tajené bankovní účty a další 
jmění v cizině, protože stále 
platí „kapitálová amnestie“, 
již prezident Vladimir Putin 
vyhlásil před rokem. Pů-
vodně měla vypršet koncem 
roku 2015, později ji Kreml 
prodloužil až do července. 

Jedním z nejdůležitějších 
ustanovení zákona bylo plné 
vyjmenování všech článků 
trestního zákoníku, u nichž 
je zaručena beztrestnost. Od 
neplacení cel, přes daňové 
úniky a zatajování majetku 
až po nelegální vytváření 
fingovaných firem. 

Kdo majetek přizná, bude 
zbaven i povinnosti uhradit 
státní pokladně vzniklou 
škodu. Navíc toto jmění 
nebude moci posloužit 
k trestnímu, daňovému či 
správnímu stíhání. 

Vyhlášení tvrdšího přístu-
pu k daňovým únikům by 
mělo vést ke zmírnění chro-
nického problému postsovět-
ského Ruska v podobě úniku 
kapitálu do ciziny, což je jev, 
který také přispěl ke krizi 
v zemi. Loni Rusko opustilo 
jmění v hodnotě 57 miliard 
dolarů, o rok dříve pak do-
konce 153 miliard dolarů. 
 více e15.cz

Moskva získá přístup 
k účtům občanů v cizině 

VERZE PRO iPAD I ANDROID
V APLIK ACI APP STORE Z ADEJTE DO V YHLEDÁVACÍHO POLE „MAGAZÍN FORMEN HD“

A V GOOGLE PL AY Z ADEJTE „MAGAZÍN FORMEN“

STÁHNĚTE SI ČASOPIS

 DO TABLETU!

� inzerce

Globální boj proti daňovým únikům 
míří i na nadnárodní firmy 

Mnohostrannou dohodu o sdílení informací o daních nadnárodních •	
firem podepsalo 39 zemí včetně Číny, Rusko mezi nimi chybí.

Mnohostranná dohoda o automatické výměně informací •	
o finančních účtech má výrazně zlepšit přeshraniční spolupráci 
v oblasti daní. Mezi jejími signatáři je i Česká republika.

Čína nyní podepsala dohodu spolu s Kanadou, Indií, Islandem, •	
Izraelem a Novým Zélandem v rámci Fóra Organizace pro 
hospodářskou spolupráci a rozvoj o správě daní a poplatků.

Daňové úřady díky dohodě získají ucelenější obrázek o struktuře •	
operací nadnárodních podniků. Dohoda vychází ze závazku členů 
skupiny největších ekonomik světa G20.

Rozvinuté země se snaží zakročit proti mezerám v zákonech, které •	
umožňují nadnárodním společnostem přesouvat zisky ze zemí 
s vysokým daňovým zatížením do zemí s výrazně nižšími daněmi. 

aktivisté pronikli 
do areálu elektrárny 

Ekologičtí aktivisté protes-
tující proti používání hně-
dého uhlí v sobotu pronikli 
do areálu německé elektrár-
ny Schwarze Pumpe. Proti 
demonstrantům zasáhla 
policie, vytlačila je z areálu. 
Aktivisté již v pátek obsa-
dili blízký hnědouhelný 
důl Welzow-Jih. Elektrárnu 
i důl provozuje švédská 
firma Vattenfall, v dubnu 
se však na jejich převzetí 
dohodl český EPH.

 
Pět velitelů africké Boko 
haram bylo zajato
Mezinárodní jednotky 
bojující proti nigerijské 
radikální organizaci 
Boko Haram zadržely pět 
vůdců této organizace 
a osvobodily desítky 
zajatých žen a dětí. Oznámil 
to mluvčí kamerunské 
vlády. Kamerun je členem 
těchto mezinárodních sil.
 
eu jde podle Johnsona 
v hitlerových stopách
Bývalý londýnský starosta 
Boris Johnson (na snímku), 
který patří k vůdčím za-
stáncům odchodu Británie 
z EU, prohlásil, že unie 
„pokračuje v cestě Adol-
fa Hitlera a Napoleona“ 
a snaží se vytvořit evropský 
superstát. Podle Johnsona 
EU postrádá demokracii 

a sjednocující autoritu a je 
odsouzena k zániku.

v Německu byla podána 
ústavní stížnost na ecB
Skupina vysokoškolských 
profesorů a podnikatelů 
podala k německému ústav-
nímu soudu stížnost na mě-
novou politiku ECB. Snaha 
banky podpořit rozsáhlými 
nákupy dluhopisů inflaci 
je podle stížnosti spojena 
s nevypočitatelnými riziky 
pro německou centrální 
banku, a tedy i pro německé 
daňové poplatníky. 

exministryně brojí proti 
sexuálnímu obtěžování 
Sedmnáct bývalých fran- 
couzských ministryň vy- 
stoupilo proti sexuální-
mu obtěžování v politice. 
V neobvyklém manifestu se 
zavázaly, že již nebudou ml-
čet a budou „systematicky 
odsuzovat všechny sexis-
tické poznámky, nevhodná 
gesta a chování“. /čtk/

Krátce
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Tereza Zavadilová

 Lovíte mozky už patnáct 
let. Jak se za tu dobu branže 
změnila?
Změnila se hlavně tech-
nologie, kterou se to dělá. 
S nadsázkou můžu říci, že 
CV je mrtvé. Dnes kandidáti 
po sobě nechávají spoustu 
digitálních stop. Ovšem pod-
stata práce, kdy se srovnává 
relativní vhodnost kandidátů, 
zůstává stejná. Dnes není tak 
těžké udělat identifikaci kan-
didátů, protože středoškolák 
s průměrnými počítačovými 

znalostmi zvládne takzva-
ný research skrze veřejně 
dostupné zdroje z internetu 
a sociálních sítí. Před pat-
nácti lety se firmy pyšnily, že 
mají skvělou databázi. Dnes 
se neodlišíte tím, že víte, kde 
kdo je. My sázíme na inves-
tici do vzájemného poznání 
a vztahu s klienty a senior-
ními kandidáty. Výběrem 
nejvhodnějšího manažera to 
jen začíná. Strašně důležitá je 
následující fáze, které se říká 
onboarding.

 Co to je?

Je to fáze před nástupem 
a časně po nástupu. Velice 
záleží na tom, jak rychle 
a kvalitně si firma a nově 
příchozí šéf udělají na 
sebe čas a prostor. Říkáme 
tomu letmý start. Extrémně 
to zvyšuje úspěšnost 
a efektivitu celkového 
procesu náboru klíčového 
manažera.

 Kolik lidí máte v týmu?
Je nás deset.

 Které věci děláte sám 
a co přenecháváte kolegům?

| 10 | ROZHOVOR s headhunterem Janem BuBeníkem

Vždy je potřeba se o práci 
dělit, v něčem jsou mí kolegové 
výrazně lepší. Sám dělám 
relativně podstatnou část 
poradenské práce, což je hlav-
ně definovat s klienty jejich 
potřeby. Když nevíte, kde je 
terč, je jedno, jak dobře střílíte. 
Zkušenost nás naučila, že kli-
enta v uvozovkách otravujeme 
velmi důkladně předtím, než 
projekt spustíme. Potřebuje-
me přesně vědět, jaká budou 
kritéria úspěchu člověka, 
kterého máme přivést. Na toto 
je nutné mít dost zkušeností, 
vědět, jaká alternativní řešení 
trh nabízí. Pak se s kolegy 
sejdeme a zmapujeme si, kde 
nám lidé rostou, kde nám je 
pěstují. Projekt pak předávám 
kolegyním, které oslovují 
kandidáty, domluví schůzky 
s těmi nejvhodnějšími, ty pak 
absolvuji,  sestavíme shortlist 
a ten prezentujeme klientovi. 
Ročně obsazujeme tak třicet 
pozic.

 Jsou pravdivé historky, 
které se tradují od krize, 

že někde na chatách sedí 
řada manažerů a čekají na 
zavolání?
V posledních dvou letech se 
ty chaty hodně vyprázdnily, 
manažeři se vrátili do města. 
Řada firem v poslední době 
nabírá lidi na objem, ředi-
telé říkají – což se tedy týká 
hlavně dělnických profesí – že 
nemají kde brát, dovážejí lidi 
z Rumunska, z Polska. V top 
managementu, kde se pohybu-

Manažeři se už vrátili  
z chat

n Během krize přišlo hodně manažerů o práci. Nyní trh 
řeší opačný problém – na mnoha místech lidé chybějí. 
Manažerům se změnily hodnoty. „Hodně řeší, jakou 
pověst má daný zaměstnavatel a o jaký jde sektor. Více 
než o tom, jestli budou mít o trošku peněz více nebo méně, 
přemýšlejí, jak je sektor ovlivněn cyklem ekonomiky,“ 
vysvětluje elitní headhunter Jan Bubeník.

 Zvláště muži si 
v druhé půlce života 
začínají uvědomovat 
smrtelnost a začínají 
si stavět pomníky, 
což myslím v dobrém 
slova smyslu. Chtějí 
dělat něco, o čem 
budou moci vyprávět 
svým dětem.

Fo
to

 a
nn

a 
Va

ck
ov

á 
2x



www.e15.cz | 11 |

jeme my, je množina lidí stále 
stejná, moc se nezmenšuje ani 
nezvětšuje, ale je na ni lépe vi-
dět, je jich relativně málo. Bě-
hem krize bylo více lidí, kteří 
chtěli pracovat, a méně míst. 
Nyní je míč na straně těch, co 
se nabízejí, ti si mohou dikto-
vat. To ale zase po čase přejde 
a kyvadlo se přesune.

 Vidíte to na platech a be-
nefitech, jaké si lidé mohou 
vyjednat? Vrátilo se to na 
předkrizovou úroveň? 
Hlavní rozdíl vidím v tom, že 
lidé hodně řeší, co to je za sek-
tor a jakou pověst má daný za-
městnavatel. Více než to, jestli 
budou mít o trošku peněz 
více nebo méně, přemýšlejí, 
jak je sektor ovlivněn cyklem 
ekonomiky.  Lidé jsou bohatší 
o zkušenost s první vážnou 
krizí. Dříve řada z nich skáka-
la, jen když jim někdo přidal 
dvacet procent. Nyní přemýš-
lejí, zda to, co firma dělá, dává 
smysl. Zvláště muži si v druhé 
půlce života začínají uvědo-
movat smrtelnost a začínají 
si stavět pomníky, což myslím 
v dobrém slova smyslu. Chtějí 
dělat něco, o čem budou moci 
vyprávět svým dětem, nechtějí 
dejme tomu připravovat lidi 
o domy, zhoršovat situaci 
někoho, kdo už je v tak velkém 
ekonomickém průšvihu, ale 
naopak třeba vyrábět léky, co 
lidem pomáhají. Hledají obsah 
své práce, řeší, zda se firma 
chová slušně, odpovědně, 
zda šéf nastavuje zajímavé 
podmínky k práci, jací jsou 
spolupracovníci.

 Jak často se stává, že ma-
nažeři chtějí pracovat sami 
na sebe?
To s tím souvisí.  To je právě 
také snaha naplnit hodnoty. 
Mít možnost něco ovlivňovat, 
na něčem mít přímý podíl.  
Viděl jsem za posledních pět 
let několik excelentních ma-
nažerů, kteří opustili pobočky 
nadnárodních korporací, 
protože  si potřebovali fyzicky 
definovat něco, kde jejich 
otisk bude hlubší a s čím se 
mohou identifikovat. Mnoho  
jich zůstane ve svém oboru, 
ale chtějí to dělat jinak než 
v korporaci.

 Pro jaké sektory nejčastě-
ji vyhledáváte manažery?
Nejčastěji pro finanční sektor, 
pro banky a také pro finanční 
investory, fondy i fyzické oso-
by, které mají portfolio svých 
firem. Tam obsazujeme často 
manažery těch portfoliových 
firem. Relativně hodně děláme 
pro lokálně vlastněný český 

průmysl, pro strojírenské 
firmy, kterým se dlouhodo-
bě daří. Řada firem získává 
sebevědomí a hledá lidi i na 
Západě, nejen na Východě.  
Často při expanzi do světa, do 
Asie.

 Obsazujete i cizince, hle-
dáte manažery v zahraničí?
Ano, když je to potřeba. Nyní 
třeba hledáme pro britskou 
firmu, která řadu aktivit vede 
z Čech, obchodního ředitele 
pro země EU a zároveň pro 
Afriku a Střední východ.

 
 To je také cílený výběr, 

nebo na takovouto pozici 
vypisujete výběrové řízení?
Ne, oslovujeme lidi z oboru, 
vybíráme si předkvalifikované 
lidi, inzeráty nedáváme.

 
 Takže vy vlastně hlavně 

přetahujete kandidáty z ji-
ných firem…
No jasně. Většinou, z 95 
procent, to jsou lidé, kteří v tu 
chvíli někde pracují.

 Jak takové přetahování 
vypadá?
Zjistíte si jeho nebo její mo-
bilní telefon, zavoláte, musíte 
se ujistit, že voláte třeba před 
devátou nebo mezi šestou 
sedmou, abyste nenarušili 
kalendář, mohli se soustředit 
a aby to bylo diskrétní. Velice 
stručně, většinou bez jména 
firmy, řeknete, jakou pozici ře-
šíte, že by se na to mohli hodit 

a zda by je zajímala a mohli 
bychom se sejít. Neprodá-
váme, nikomu nic necpeme, 
jen řekneme, že by to mohlo 
mít smysl pro jejich kariéru. 
Máme slušnou reputaci, lidé 
jsou většinou zvědaví, co se 
na trhu děje, takže obvykle 
přijdou na kávu a zamyslí se.

 V kolika procentech se 
s vámi lidé sejdou?
Je to tak dvě ku jedné. Možná 
trošku míň. Ale ano, jsou lidé, 
kteří v danou chvíli třeba ne-
dokončili nějaký projekt, jsou 
ve firmě krátce či jim změnu 
rodinná situace nedovoluje 
nebo jsou prostě spokojení.

 A když už se sejdete, kolik 
se jich podaří chytit?
To je různé. Někdy máme 
všechny, kteří by tu pozici 
chtěli, ale může ji mít jen 
jeden, takže zájemce nakonec 

odmítáme. Někdy se stane, že 
projdeme čtyři sta kandidátů 
a zájem má jen pět. Hledali 
jsme ředitele továrny na 
východě Slovenska, na hranici 
s Ukrajinou – a tam jsme měli 
největší nezájem. Čtyřicet 
devět z padesáti nám to 
kvůli lokalitě odmítlo. Nebo 
když jsme hledali na místo 
do pohraničí, tam byl zájem 
jedna ku deseti. Lokalita hraje 
v atraktivitě nabídky velkou 
roli. 

 Jak je to s recyklova-
telností manažerů? Někdy 
člověk, který neměl ve své 
pozici ve firmě výsledky, se 
objeví na jiném místě v po-
dobné, nebo dokonce vyšší 
pozici. Zajímá vás konkrétní 
historie a výsledky té před-
chozí práce?
Vezmu to jinak.  Jeden z mých 
učitelů v tomto oboru říkal 
„somebody’s garbage some-
body’s gold.“  Když je někdo 
neúspěšný v jedné firmě, 
nutně to neznamená, že bude 
neúspěšný jinde. Záleží to 
na kultuře firmy, na tom, jak 
plánuje. Třeba v německé 
firmě je nezbytné si kariéru 
odsedět, americká firma hod-
notí, co pro ni dotyčný udělal 
za poslední čtvrtrok. Každá 
přitahuje jiný druh mentality, 
rizika.

 Co když je ten člověk 
prostě neschopný?
Součástí naší práce je získat 
reference, zda ten člověk 
nekrade, nelže, nechová se 
nevhodně ke spolupracov-
níkům. To děláme dvěma 
způsoby, jednak on nám 
dá kontakty, u kterých si to 
ověříme. Zeptáme se ale i lidí, 
které neoznačil. To se dělá až 
na konci procesu, nabídka je 
však podmíněná i referencí od 
posledního zaměstnavatele.

 
 Kolik máte mezi kandidá-

ty žen? Asi málo, že?
Je to různé, záleží na 
konkrétních pozicích. My se 
ale na ženy díváme a firmám 
doporučujeme, když mají 
srovnatelného kandidáta 
muže i ženu, aby zvážily tuto 
preferenci. Je prokázáno, že 
když je ve vrcholovém vedení 
třeba třetina žen, firmy 
mají lepší finanční výsledky 
a zároveň se zaměstnanci 
lépe cítí. Je to znak, že je firma 
otevřená k různorodosti, která 
vede k hledání inovativních 
řešení, tudíž i k vyšší finanční 
výkonnosti. Taková společnost 
také dovede lépe využívat 
talentů, aby stavěla lidi na 
místa, kde jsou nejvhodnější. 

Ženy pomáhají tvořit daleko 
participativnější prostředí, 
lidé jsou zváni k vyjádření 
názoru. Netýká se to jen 
genderu, ale i věku či kultury. 
Firmy si takto mohou budovat 
svůj zaměstnavatelský brand.

 Kromě toho, že je v Česku 
málo vrcholových  manaže-
rek, jak si vysvětlujete, že 
mají ženy stále o čtvrtinu 
nižší platy než muži na stej-
ných pozicích?
To mi hlava nebere. Je to 
ale často i tím, že si to ženy 
nechají líbit. Mají nižší 
sebevědomí. Běžně se stává, 
že se do výběrového řízení 
přihlásí muž, který splňuje 60 
procent předpokladů, a žena, 
která jich splňuje více, se bojí 
tu ruku zvednout. Tohle by 
měli manažeři vědět, že do 
té ženy musí trochu trknout 
a dodat jí více odvahy a ona 
pak k překvapení všech i sebe 
do té pozice dopluje vítězně. 
Rozdíly mezi mužem a ženou 
jsou, chovají se jinak, je nutné 
s tím ale počítat a zařídit se 
podle toho. Jak mohou třeba 
ženy věřit, že mohou dosáh-
nout ve firmě dobré pozice, 
když ve vedení žádná žena 
není? Příklady jsou důležité. 
Firmám, které ženy nemají 
a chtěly by, radíme sendvi-
čový přístup. Nabrat nahoru 
několik žen, ne jenom jednu, 
a zároveň se začít slušně 
chovat k absolventkám, říkat 
jim, že to jde. 

 Ženy mají nižší 
sebevědomí. Běžně se 
stává, že se do výbě-
rového řízení přihlásí 
muž, který splňuje 
60 procent předpokla-
dů, a žena, která jich 
splňuje více, se bojí tu 
ruku zvednout.

Založil a přes 
deset let vede 
personálně- 
-poradenskou 
společnost 
Bubenik Partners. 
Studoval medicínu na UK, kde 
jej zastihla sametová revoluce. 
Patřil mezi organizátory 
studentské stávky a v prosinci 
1989 zasedl do Federálního 
shromáždění, kde setrval do 
roku 1990. V letech 1996–1999 
pracoval ve společnosti 
McKinsey & Co. Vystudoval 
ekonomii na University of 
Colorado. Od roku 2000 působil 
jako šéf pražské pobočky firmy 
Korn/Ferry.  Je členem The 
Young Presidents Organization  
a častým přednášejícím na téma 
HR v regionu střední a východní 
Evropy. Je rovněž zakládajícím 
členem a předsedou Corporate 
Council Nadace Fórum 2000 
(nadace prezidenta Václava 
Havla).

Jan  
Bubeník (48)
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Tvář dne 

 Rozšiřování antidumpingových 
opatření je klacek se dvěma 
konci, který nemusí být použit jen 
na naši ochranu, ale i proti nám,
řekl ministr průmyslu a obchodu Jan 
Mládek (ČSSD) v souvislosti s debatami 
o změně statusu Číny na tržní ekonomiku
str. 3
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Glosa

Natržená zástěrka
Na první pohled to vypadá, že žádná česká politická 
strana nežije tak nudným vnitřním životem jako KSČM. 
Jenže zdání klame, v málokteré partaji je tak silné vnitřní 
pnutí. Vojtěch Filip dokázal za 11 let svého působení v čele 
partaje udělat z komunistů stranu trpělivých čekatelů na 
podíl na centrální moci. Tedy navenek. Dokázal vytěžit 
velmi mnoho z komfortního postavení věčné opozice bez 
jakékoli vládní odpovědnosti.
Kultivovaný Filip ale sloužil také jako zástěrka pro tvrdé a 
demokracii skutečně nebezpečné, voličsky těžko stravitel-
né stalinistické křídlo strany. To bývalo více vidět snad jen 
na prvních májích a při tryznách nad hrobem Klementa 
Gottwalda. Jenže doba se pohnula, radikálové všech barev 
cítí šanci a vystrkují růžky. I v KSČM. Josef Skála sice nepo-
razil Filipa v předsednickém klání, ale stal se místopřed-
sedou „pro ideologickou práci“. Dá se čekat, že komunisté 
v boji o voliče dost přitvrdí. Nebude to hezká podívaná.
 
 Martin Čaban

Když jste psal ten realitní inzerát na můj dům, odvedl jste skvě-
lou práci. Zní tak lákavě, že jsem se rozhodl si dům nechat.

ČSSD  
si způsobila 
vzpouru na vsi
Kdyby někdo před pár měsíci 
řekl, že něco jako školská 
inkluze nebo diskuze o mate-
matice se stanou horkými 
politickými tématy, zřejmě 
bychom se mu vysmáli. 
Ale staly se. Spouštěčem 
všeho byla novela školského 
zákona, která přes vládní 
i opoziční kritiku prošla par-
lamentem, ale před pár dny 
ji vetoval prezident. Takže 
všechny vášně budou jen 
pokropeny živou vodou.

Školský zákon se dostal do 
rukou ideologicky vyhraně-
né skupiny v ČSSD reprezen-
tované jmény jako Dienst-
bier, Marksová či Valachová. 
Jde o novodobé pokrokáře 
kopírující politicky korektní 
agendu evropských levi-
cových kruhů, často v její 
stodesetiprocentní podobě. 
Když jde o různá protikuřác-
ká, protialkoholická či pro-
otcovská opatření, bývá to 
v českém prostředí vesměs 
terčem vtípků. Tady šlo o víc 
– školský zákon znejistil 
a rozhořčil početné vrstvy 
učitelů a pedagogických 

pracovníků volících sociální 
demokracii, takže to vyvola-
lo malou vzpouru na vsi.

Důvodem nespokojenosti 
byl špatně skrývaný útok na 
speciální školství v České 
republice, které patří k nej-
lepším v Evropě. Na praktic-
ký život se tu připravují děti 
s různým stupněm mentál-
ních a jiných problémů, což 
dává výuce odlišný ráz. Nic-

méně evropská progresivis-
tická levice, která po celém 
světě šíří antidiskriminační 
agendu, zvedla ideologický 
prapor inkluze, tedy začleňo-
vání žáků do jednotného 
školství. Pokrokáři z ČSSD 
tento program převzali a na-
víc doplnili sérií rozhodnutí 
a doporučení, která mohou 
znamenat postupnou likvi-
daci speciálního školství.

Nejen ve školství, ale 
i mezi členy ČSSD v regi-
onech to zvedlo negativní 
odezvu. Podle nich plošně 
zaváděné opatření může 
zhoršit současnou úroveň 
výuky. Zároveň argumen-
tovali tím, že k podobnému 

kroku chybí školám kapacity. 
Předmětem kritiky bylo také 
to, že investiční akce jsou 
jednostranně nasměrovány 
na věci spojené s inkluzí. 
Nebylo týdne, kdy by lidé 
z regionů nevarovali vedení 
ČSSD, že mezi tradičními 
voliči vzrůstá nespokojenost. 
Na oheň debaty navíc přilo-
žil deník Blesk, který z in-
kluze udělal téma, o němž se 
diskutuje i v hospodách.

Podobně se mluvilo o zá-
konem deklarovaném právu 
rodičů dávat dítě do mateř-
ských škol už od dvou let, 
což podstatně mění ráz péče 
o děti v tomto typu zařízení. 
Tím proti sobě ČSSD pro 
změnu poštvala své starosty, 
do jejichž gesce školky patří. 
Do toho vstoupila debata 
o jednotné maturitní zkouš-
ce z matematiky nezohled-
ňující různé typy středních 
škol kromě uměleckých.

Senátoři ČSSD si byli 
vědomi problémů, které jim 
školský zákon u jejich voličů 
přináší, a proto na výborech 
přišli se sérií změn. V před-
večer hlasování však pre-
miér Sobotka senátory pod 
nátlakem přiměl k hlasování 
pro původní verzi. Ukazuje 
to jediné: vládní pokrokáři 
nebojují ani tak s opozicí 
jako s vlastní členskou a vo-
ličskou základnou. Prezident 
Zeman svým vetem tuhle 
debatu jen oživí.

Autor je komentátorem týdeníku 
Reflex

Komentář

Bohumil Pečinka

Vládní pokrokáři 
z ČSSD nebojují 
ani tak s opozicí 
jako spíše s vlastní 
členskou a voličskou 
základnou.



Genetikové, genealogové, 
archeologové, historici 
umění, Bill Gates i samotná 
britská královna Alžběta II. 
budou muset najít společnou 
řeč, pokud se má naplnit cíl 
Projektu Leonardo. Je jím 
přečtení kompletního Leo-
nardova genetického kódu 
včetně rodinných příslušní-
ků a potomků.

Výzkumníci by rádi iden-
tifikovali geny, které mohly 
vést k výjimečnosti italského 
génia. Doufají také, že získají 
vhled do vynálezcova život-
ního stylu, informace o jeho 
fyzickém vzhledu či predis-
pozicích k chorobám. 

Vědci hodlají prozkoumat 
předměty a umělecká díla, 
o kterých je známo, že s nimi 
slavný vynálezce přišel do 
styku, a odebrat z nich vzor-
ky DNA. Sběr ani analýza 

dochovaných otisků prstů 
či vlasů přitom nebudou tak 
složité jako samotné vyjed-
návání o přístupu k těmto 
předmětům. Autoři projektu 
budou muset kromě kuráto-
rů muzeí a galerií požádat 
také soukromé sběratele. 
Například Leicesterský ko-
dex, mistrův zrcadlově psaný 
deník, se nachází ve sbírkách 
miliardáře Billa Gatese. 
Britská královna Alžběta II. 
zase vlastní kresby ze série 
Anatomie člověka.  

Po více než pěti staletích 
dohadů by také mohlo být 
možné identifikovat mistrovy 
pozůstatky, o nichž se neví, 
kde spočívají. Pravděpodob-
ně by to mohla být Kaple 
svatého Huberta u fran-
couzského zámku Amboise. 
V plánu je důkladný průzkum 
lokality, veškeré kosterní 

nálezy mají projít analýzou 
DNA. Výsledky pak vědci 
porovnají s daty sesbíranými 
z Leonardových děl a před-
mětů. Případná shoda by se 
stala grandiózním úspěchem.

Pátrání proběhne i v ně-
kolika italských kostelech, 
o nichž se traduje, že v nich 
leží pozůstatky Leonardo-
va otce. I jeho genetický 
kód tvoří významný dílek 
záhadné skládačky. „Kdyby 
byl na živu, jistě by se k nám 
rád připojil. Miloval hádanky, 
pátrání a šifry, navíc tento 
projekt spojuje takřka všech-
ny oblasti, v nichž Leonardo 
působil,“ uvedl sponzor 
projektu Jesse Ausubel 
z Rockefellerovy univerzity. 
Tým se svá zjištění chystá 
publikovat v květnu 2019, 
kdy od smrti výjimečného re-
nesančního myslitele uplyne 
právě 500 let.

Šifra mistra Leonarda 
se dočká rozluštění

Marek  
Schwarzmann

Stranu připravil

Výzkumníci z Massachu-
settského technologického 
institutu vyvinuli krém, který 
je na kůži neznatelný, vytváří 
výjimečně pevný, pružný 
a prodyšný film. 

Kůži nejen zpevňuje a činí 
ji tak odolnější  třeba vůči 
oděrkám, ale také vyhlazuje, 
takže pod ním mizí vrásky. 
Zkoušky ukázaly, že lze napří-
klad zcela vyhladit takzvané 
pytle pod očima a vzhled 
pokožky omladit o celá dese-
tiletí. 

Vědci tvrdí, že by „druhá 
kůže“ mohla sloužit i při léč-
bě lidí s ekzémem či dalšími 
typy kožních chorob. Do prv-
ní vrstvy krému lze přimíchat 
nejrůznější léčiva. Odolnost 
filmu by pak zaručila, že 
na ošetřené místo budou 
dodávány v dlouhém časovém 
intervalu. Další z aplikací je 
dlouhodobá ochrana před ul-
trafialovým zářením či ztrá-

HádanKy. autoportrét, který Leonardo nakreslil podle odrazu v zr-
cadle v roce 1512, prozrazuje jeho podobu ve věku šedesáti let. Jaké 
barvy však byly jeho oči? díky čemu byl geniální? Trpěl vrozenými 
chorobami? na tyto otázky může odpovědět až analýza dna. 

dvoJiTě. druhá kůže by mohla 
nejen chránit proti oděrkám, ale 
také dodávat léčivé látky.

Druhá kůže odečítá roky

na poDmořský průzkum se vydal první humanoidní 
robot oceanone. vědci ze Stanfordovy univerzity s ním 
navštívili vrak La Lune, vlajkové lodi francouzského krále 
Ludvíka Xiv. Zařízení vyvinul a při ponoru řídil profesor počíta-
čových věd oussama Khatib. „dodal jsem mu intuici, znalosti 
a rychlost lidských reakcí,“ uvedl. v nastávající nové éře 
podmořského průzkumu by už potápěči neměli být vystaveni 
rizikům spojeným třeba s dekompresí. oceanone, teď míří na 
průzkum Rudého moře.

RoboT – poTápěč
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n Vědci z několika světových univerzit 
spojili síly a hodlají nalézt a přečíst genetický 
kód nejslavnějšího renesančního vynálezce 
Leonarda da Vinci.
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tou vlhkosti. Jedna aplikace 
vydrží zhruba 24 hodin. 

První nápad na výrobu 
ochranného filmu dostali na 
MIT již před deseti lety. Od té 
doby experimentovali s více 
než stovkou polymerů zva-
ných siloxany, které skládají 
výjimečně stabilní řetězce 
atomů křemíku a kyslíku. 
Druhým nátěrem chemici 

vyvolávají katalýzu, která 
vytvoří síťovou polymerní 
vrstvu. Obě složky se pak 
aplikují jako krém či mast 
přímo na pokožku a poté, 
co nastane reakce, je film 
v podstatě neviditelný.

Na počátku vývoje se 
nedařilo dosahovat kýžené 
pružnosti. Mnoho variací 
siloxanů takřka okamži-
tě splňovalo požadované 
vlastnosti na prodyšnost, 
průhlednost či pevnost, ale 
nesledovaly pohyb kůže 
a praskaly či svou tuhostí 
pokožku naopak dráždily. 
To vše se vývojem podařilo 
odstranit

Vědci teď své know- 
-how vložili do společností Li-
ving Proof a Olivo Labs, které 
budou pokračovat ve vývoji. 
Zaměří se na to, aby krém 
dodával léčiva a také chránil 
proti působení ultrafialového 
záření.

věDa  www.e15.cz | 13 |
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Nejprodávanější byl  
loni Vondruška

Nejprodávanější knižní 
novinkou za uplynulý ka-
lendářní rok v síti Knihcen-
trum.cz se stala Husitská 
epopej II. Vlastimila Vond-
rušky, kterou vydalo nakla-
datelství MOBA. Ceny Český 
bestseller byly vyhlášeny 
na 22. ročníku knižního 
veletrhu Svět knihy. Přesný 
počet prodaných výtisků 
nakladatelé neuvádějí.

Dům bratří Čapků 
dostane původní podobu
Památkově chráněný Dům 
bratří Čapků v Budislavi 
na Svitavsku bude mít 
opět původní interié-
ry z přelomu třicátých 
a čtyřicátých let minulého 
století. Podle dobových 
fotografií se dokončují 
repliky nábytku, některé 
stoly se dochovaly a nyní 
se nechávají renovovat. 
Turistickou sezonu dům 
zahájí nejspíš příští rok.

Zemřela poslední 
herečka z Casablanky
Ve věku 92 let zemřela 
francouzská herečka 
Madeleine Lebeauová, 
která byla poslední žijící 
představitelkou kultov-
ního filmu Casablanca 
z roku 1942. Lebeauová, 
která podle rodiny zemře-
la na počátku května ve 
Španělsku, hrála zavr-
ženou milenku hlavního 
protagonisty Humphreyho 
Bogarta.

Oprava

V pátečním vydání deníku 
E15 jsme mylně uvedli 
jméno nového ředitele 
Slezského divadla. Skuteč-
ným šéfem bude Ilja Racek 
mladší. Omlouváme se 
jemu i čtenářům. /čtk, sul/

Krátce

n Nový snímek v Can-
nes představil častý 
návštěvník slavného 
festivalu Cristi Puiu. 
Svým vtipem porazil 
i Woodyho Allena, 
který festival zahájil 
novinkou Café So- 
ciety. V Rumunsku se 
odehrává také sou-
těžní snímek z Ně-
mecka od režisérky 
Mareen Adeové.

Radovan Holub
Od našeho spolupracovníka

Chmurné bezpečnostní 
předpovědi pro letošní fes-
tival v Cannes se za-
tím nepotvrdily. 
Festival plyne 
bezstarostně 
jako dřív. 
Největší 
ohlas 
zatím 
zazname-
naly filmy, 
které nemají 
s politikou nic 
společného, kro-
mě toho že se v nich 
vzpomíná třeba na dobu 
socialismu jako ve filmu 
Sieranevada od rumunské-
ho režiséra Cristiho Puiu 
nebo kritizuje kapitalismus 
jako v německém soutěžním 
filmu Toni Erdmann od 
režisérky Mareen Adeové, 
případně  ve filmu Kena 
Loache Já, Daniel Blake. 

Německý film je jeden 
z mála, který věrohodně 
zachycuje mocenské firemní 
hrátky a podnikatelskou 
smetánku. Hrdinkou filmu 
je konzultantka nadnárodní 
outsourcingové firmy Mor-
risons, která má v Rumun-
sku za úkol racionalizovat 
výrobu v místní naftové 

společnosti Dacoil. To 
znamená přijmout i nepo-
pulární rozhodnutí, zlevnit 
výrobu a propustit lidi. 
Pozoruhodný je ve filmu 
zejména herecký výkon 
Sandry Hüllerové jako cíle-
vědomé ženy, které jde hlav-
ně a v první řadě o prospěch 
firmy. Jde vlastně o komedii 
omylů, která je napínavá až 
do konce – a ten přichází po 
dvou a tři čtvrtě hodinách. 
Dlouhé filmy jsou ostatně 
specialitou letošní meziná-
rodní soutěže. 

Kritikou oslavovaný 
rumunský film Sieranevada 
častého návštěvníka Cannes 
Cristiho Puiu je také kome-
die omylů, nicméně vychází 
z rodinného podhoubí. Jde 
o záznam rodinné sešlosti 

svolané k výročí smrti 
dědečka. Film je 

natočený v reál-
ném čase a ve 

velmi dlouhých 
záběrech, trvá 
tři hodiny, tváří 
se jako drama, 
i když se tu 

probírají jen 
obvyklé banality, 

jak jsme zvyklí  
z rodinných oslav, 

kde si lidé nemají moc 
co říct. Politika se míchá 
s rodinnými záležitostmi, 
se stížnostmi na sousedy 
a s jídlem. Na povrch vyjde, 
co mělo zůstat ukryto v ro-
dinných análech. A jelikož se 
setkání odehrává po útoku 
na Charlie Hebdo, jeden člen 
rodiny rozebírá konspirační 
teorie, zatímco ve vedlejším 
pokoji vyspává opici další 
návštěvnice oslavy.

Podobných komentářů 
a vtípků je ve snímku spous-
ta. Rumunskému režisérovi 
se tak podařilo v této disci-
plíně porazit i zkušeného ma-
tadora Woodyho Allena. Ten 
canneský festival zahájil se 
svou novinkou Café Society.

Rumunské 
inspirace  
v Cannes

Tipy

Cinemax • 22.15

NarušeNí

Winona ryder 
a angelina Jolie 
v oscarovém filmu 
z psychiatrické 
léčebny Jamese 
Mangolda.

Specialitou  
letošní hlavní soutěže 

canneského festivalu jsou

dlouhé
filmy trvající  

několik  
hodin.

Češi zatím v roli 
koproducentů
Radovan Holub

Česká přítomnost je kromě 
fungujícího česko-sloven-
ského stánku na Filmovém 
trhu viditelná například 
z francouzsko-česko-bel-
gického soutěžního filmu 
Tanečnice v režii debutující 
Stéphanie Di Giusto. Film 
nemá s Českem obsahově co 
do činění, protože zachycuje 
francouzskou kariéru ame-
rické tanečnice Loïe Fuller 
(1862–1928). Ta ve filmu spíš 
připomíná boxera Rockyho 
v sukních. 

Film byl natočen s českým 
a belgickým přispěním, 
i když hlavní financování 
(osm milionů eur) bylo 
francouzské. Francouzský 

producent se zadlužil 1,5 mi-
liony eur. „Byla to bláznivá 
výroba a teprve čas ukáže, 
jestli volba, že jsem začínají-
cí režisérku tak bezvýhradně 
podporoval, byla správná,“ 
řekl producent Alain Attal. 

Hlavní roli tanečnice hraje 
půvabná francouzská hudeb-
nice Soko, známá především 
z oblasti indie rocku a post-
punkové scény. V Cannes 
budí pozornost také kvůli 
svému nedávnému rozchodu 
s hollywoodskou superstar 
Kristen Stewartovou. Ta se 
v Cannes představuje hned 
ve dvou snímcích – Allenově 
Café Society a soutěžním 
filmu Osobní nákupčí, který 
spoluprodukovala česká 
společnost Sirena Films.

Nová hvězda. Původně zpěvačka Soko se zhostila hlavní role 
francouzsko-česko-belgického snímku Tanečnice.
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oBědY zdaRMa. Česká služba na rozvoz jídla  
DámeJídlo.cz podpořila Lékaře bez hranic (Medecins 
Sans Frontieres) a jejich pražskou expozici Polní nemoc-
nice, která se konala od 3. do 13. května na pražském 
náměstí Míru. Během ní si mohli zájemci prohlédnout 
vybavení, jež se využívá při záchraně životů v místech 
ozbrojených konfliktů, přírodních katastrof či epidemií, 
a zároveň si pohovořit s dvacítkou dobrovolníků, kteří 
se účastní zahraničních lékařských misí. Těm DámeJíd-
lo.cz každý den přivezla zdarma obědy, jež si objednali 
v některé z partnerských restaurací. Na snímku Zdeněk 
Müller z MSF (vlevo) a generální ředitel DámeJídlo.cz 
Jan Matějů.

RozTaNČeNÉ NáMěSTÍ. Obchodní centrum Quadrio na Národní třídě se připojilo k celosvětovým oslavám 
Mezinárodního dne tance. Piazza Quadrio patřila na pár hodin tanečníkům a všem přátelům tance. Diváci i ná-
hodní kolemjdoucí byli svědky nabitého zábavného programu, ve kterém nechyběl jeden z nejlepších tanečníků 
české historie Marek Dědík. Velký zájem vzbudil fenomén s názvem Flash mob, tedy zábavná taneční akce větší 
skupiny lidí na veřejném prostranství. 
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NovÝ vŮz. Děti z Klokánku 
v pražských Štěrboholech 
získaly pro cesty na výlety a za 
zájmy po Praze a blízkém okolí 
nový Ford Transit. Automobil 
v hodnotě 1,3 milionu korun 
zakoupily společně UniCredit 
Bank a UniCredit Leasing. 
Slavnostního předání se kromě 
generálního ředitele UniCredit 
Leasing Jiřího Matuly zúčastnily 
také samotné děti z Klokánku 
i zástupci Fondu ohrožených 
dětí a společnosti A-B Help, jež 
předání auta zprostředkovala. 
Patrony nového auta se stali 
zpěváci Monika Sommerová 
a Milan Peroutka.

PRoTI STRaChU. 
Primář Kliniky 

dětské hematologie 
a onkologie 2. LF UK 

a Fakultní nemocnice 
v Motole Vladimír 

Komrska převzal za 
nemocnici veselé 

zástěrky pro dětské 
lékaře a sestry, 

které mají odvést 
pozornost dětí od 

vyšetření a zmírnit je-
jich strach. Autorkou 
charitativních zástě-

rek je módní a oděvní 
návrhářka Marie 

Zelená (na snímku 
uprostřed). Zástěrky 

pro onkologickou 
kliniku podpořil Na-

dační fond pro dětský 
smích. 

Bez ÚRazU. Bohumínský závod Rockwool se připojil k oslavám 
Světového dne bezpečnosti a ochrany zdraví při práci. Spolu 
s dalšími společnostmi ze skupiny Rockwool Group uspořádal Den 
bezpečnosti pro zaměstnance a jejich rodiny. Bohumínští měli co 
slavit. V den akce pracovali již 518 dní bez pracovního úrazu. Jejich 
počet se v celé skupině každoročně snižuje. Setkání v areálu firmy 
přineslo zajímavé i poučné aktivity. Zaměstnanci viděli ukázky vy-
bavení a zařízení moderního ambulantního vozu. Zdravotníci měřili 
zájemcům krevní tlak anebo cukr v krvi. Vedení bohumínského 
závodu pak předalo zaměstnancům a jejich rodinám upomínkové 
předměty jako trička či reflexní prvky pro děti a cyklisty. 
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NA pOčEst KrálE. Lidé si nenechali 
ujít příležitost spatřit po třech letech české 

korunovační klenoty, které jsou od včerejška 
k vidění ve Vladislavském sále Pražského 

hradu (1). Svatováclavská koruna, královské 
žezlo a jablko i další součásti soupravy (2) 

jsou na dva týdny vystaveny při příležitosti 
700. výročí narození Karla IV. V rámci oslav 

kardinál Dominik Duka sloužil v sobotu v ka-
tedrále svatého Víta mši, které se zúčastnil 

také prezident Miloš Zeman (3). Několika ak-
cemi si výročí připomněly Karlovy Vary, které 
nesou jméno českého krále a svého zaklada-
tele. V bývalé tvrzi v oboře svatý Linhart byl 

na počest panovníka a za jeho symbolické 
účasti (4) zasazen dub. Na Mlýnské kolonádě 

Karlovarští odhalili čtyřmetrovou pískovou 
sochu panovníka (5).

 1  2

 3  4  5
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